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La Cooperativa Cadí ha anunci-
at la construcció d’una nova fà-
brica a l’entrada nord de la Seu 
d’Urgell, al !nal dels terrenys 
que havia ocupat l’antic càmping 
Envalira i prop de l’actual roton-
da del Serrat de la Capella. Les 
noves instal·lacions substituiran 
les que ara hi ha en ple eixample 
de la ciutat, que daten dels anys 
trenta del segle passat. Es tracta, 
per tant, d’una decisió crucial en 
la història centenària de la prime-
ra entitat privada de la Seu quant 
a volum de negoci i ocupació de 
treballadors. La Cooperativa s’ha 
destacat sempre per un creixe-
ment tranquil i sostingut, allò 

que podríem de!nir grà!cament 
com “tocar de peus a terra”, tan 
propi de la gent de muntanya, 
raó per la qual la construcció de 
la nova factoria se’ns apareix com 
un gran salt endavant i com una 
decidida aposta de futur.

L’anunci de la Cooperativa 
Cadí es produeix només un any 
abans que es compleixi el cente-
nari de la mort del seu fundador, 
Josep Zulueta i Gomis, l’home 
que va liderar la transformació 
econòmica de l’Alt Urgell a les pri-
meries del segle XX amb la intro-
ducció a la comarca de les prime-
res vaques de llet de raça frisona, 
que al capdavall serien la solució 

al col·lapse econòmic provocat 
per la crisi de la !l·loxera. Quali-
!cat manta vegades com a visio-
nari i com a home avançat al seu 
temps, Zulueta va revolucionar el 
sector primari d’aquest territori 
i el va situar en la rampa d’enlai-
rament cap a una nova manera 
d’entendre el món de la pagesia 
que passava, necessàriament, per 
l’esperit cooperatiu. Un esperit 
que es manté plenament vigent 
cent nou anys després i que ha 
estat, al meu modest entendre, 
la garantia de la seva pervivència. 
L’evolució de la fàbrica urgellenca 
de mantega i formatge no s’ha 
vist condicionada pels vaivens 
propis de les societats mercantils, 
amb capitals sovint volàtils, sinó 
que sempre s’ha degut als seus 
socis: els ramaders de l’Alt Urgell i 
la Cerdanya que hi aporten, cada 
dia, la llet de les seves vaques i 
que, per tant, són els primers 

interessats en què l’empresa tiri 
endavant. 

La Cooperativa Cadí ha esde-
vingut més que una indústria 
lletera per a la gent de la Seu, del 
conjunt de l’Alt Urgell i també —
potser en menor mesura— de la 
Cerdanya. No endebades, dona 
feina a un centenar llarg de per-
sones i té una incidència notable 
en l’economia comarcal i en la !-
xació de la població en els nuclis 
rurals, alhora que contribueix al 
manteniment d’un paisatge agra-
ri net i endreçat. D’altra banda, el 
seu compromís social es tradueix 
en el suport a diverses iniciatives, 
entitats culturals i clubs espor-
tius locals. Hi ha Cadí a la música, 
al bàsquet, al piragüisme, a l’ho-
quei, a les curses per muntanya..., 
de tal manera que el seu nom 
sempre va associat al de la Seu.

Noranta-nou anys després de 
la seva mort, Josep Zulueta con-

tinua essent reivindicat a l’Alt 
Urgell. No només pels mateixos  
cooperativistes de la Cadí, sinó 
també per polítics i economistes 
locals. Fins i tot s’empra el ter-
me zuluetisme en referència a la 
visió de país que va impulsar el 
fundador de la Cooperativa. Ha 
passat més d’un segle d’ençà que 
va rellançar la comarca, els temps 
han canviat molt i res no sembla 
igual en comparació amb aquella 
època. I tanmateix, ens aniria tan 
bé que aparegués un nou Zulueta! 
Algú capaç de pensar més enllà de 
la immediatesa, de veure i copsar 
la comarca en el seu conjunt, de 
radiogra!ar-ne els problemes i de 
visualitzar-ne el futur. I, sobretot, 
de tenir el coratge de treballar 
pels objectius marcats. Mentres-
tant no apareix, els qui ens con-
siderem zuluetistes continuarem 
admirant la !gura i l’obra d’aquell 
home ara per ara irrepetible.

Com deia Aristòtil, “l’educació 
de la ment sense l’educació del 
cor no és educació en absolut”. 
Aquesta re"exió emmarca la im-
portància d’una educació integral 
i té especial rellevància davant 
els recents resultats de l’informe 
PISA 2022.

Em considero força escèptica 
davant els resultats d’unes pro-
ves com PISA, perquè per treure 
bons resultats en qualsevol prova 
externa, cal que el procés d’ense-
nyament-aprenentatge estigui 
enfocat a superar-les, i el currí-
culum i les metodologies d’ense-
nyament poden estar distorsio-
nats per la pressió d’obtenir bons 
resultats en aquests exàmens, 
deixant de banda altres aspectes 
essencials de l’educació. Així i tot, 
no podem ignorar que el nivell 
acadèmic dels nostres estudiants 
és baix, independentment de 
com es mesuri. I ja fa molts anys 
que els docents ho declaren.

El sistema d’avaluació prescrit 
per l’Administració educativa 
sembla dissenyat per no re"ec-
tir aquesta realitat. Es camu"en 
les de!ciències amb sistemes de 
càlcul afavoridors que acaben 
resultant en alumnes mediocres, 
en comptes de promoure l’excel-

lència educativa. Aquesta manera 
d’avaluar impedeix un diagnòstic 
realista i, en conseqüència, una 
actuació efectiva per millorar el 
sistema.

El Pla Estratègic per a la Reno-
vació i Millora del Sistema Educa-
tiu Andorrà (Permsea) i el model 
educatiu per competències han 
estat els pilars sobre els quals 
s’ha sostingut el nostre sistema 
aquests darrers anys. Tot i que la 
teoria pot semblar atractiva –cre-
ar caps ben moblats més que caps 
ben plens–, la pràctica ha revelat 
una mancança alarmant en els 
coneixements i la formació inte-
gral dels alumnes. El cas més greu 
ha estat el de la comprensió lecto-
ra, un dels pilars fonamentals de 
l’educació, que ha estat greument 
afectada.

Els programes de llengua no 
inclouen cap competència literà-
ria, un error que paga tota una 
generació d’estudiants. Incorpo-
rar la competència literària als 
programes educatius hagués es-
tat essencial, perquè llegir i ana-
litzar textos literaris desenvolu-
pa habilitats crítiques, empatia i 
comprensió cultural. Algú hauria 
de saber que la lectura d’instruc-
cions de muntatge no és compa-

rable a la lectura d’una novel·la o 
un poema. Aquesta segona enri-
queix el pensament i la capacitat 
d’anàlisi; òbviament, la primera, 
no. I no ho diu una servidora, 
ho diu un informe de l’OCDE: la 
competència lectora és essencial 
per al desenvolupament d’habili-
tats crítiques i analítiques.

Aquest greu error de l’admi-
nistració educativa ha limitat, i 
m’atreviria a dir que ha castrat, 
les capacitats intel·lectuals dels 
estudiants i ha empobrit la seva 
formació cultural i emocional. La 
professora Martha Nussbaum 
argumenta que una educació ba-
sada en les humanitats és crucial 
per al desenvolupament de ciu-
tadans compromesos i re"exius. 
L’eliminació de la competència 
literària als programes educatius 
ha estat una greu negligència i 
una falta de visió a llarg termini.

L’altre error de l’administra-
ció educativa ha estat imposar 
una centralització obsessiva de 
l’ensenyament i ha ignorat la re-
alitat diversa de les aules, que ha 
impedit que els docents puguin 
adaptar-se a les necessitats espe-
cí!ques dels seus estudiants. El 
professorat no ha estat escoltat i 
!ns i tot se l’ha assenyalat i me-

nystingut quan ha aixecat la veu 
per constatar que el sistema no 
funcionava.

Però malgrat aquestes di!cul-
tats, els docents han fet mans i 
mànigues per minimitzar l’im-
pacte de les decisions de l’Admi-
nistració i sense el seu esforç i 
dedicació, la situació seria encara 
més dramàtica.

Per acabar-ho d’adobar, l’ús 
indiscriminat de tauletes a les 
escoles ha tingut un impacte pro-
fundament negatiu. La presència 
continuada dels aparells tecno-
lògics s’han convertit en eines 
de distracció en mans de ments 
encara en procés de maduració. 
L’ús inadequat de la tecnologia 
ha portat a una manca de con-
centració i en conseqüència, a 
una disminució de la capacitat de 
raonament. Un estudi de l’Ameri-
can Academy of Pediatrics alerta 
que l’ús excessiu de dispositius 
electrònics pot afectar negativa-
ment la capacitat de concentració 
i el rendiment acadèmic. Inclús 
assenyala que l’addicció a les tec-
nologies comença a l’escola.

En aquest context, és crucial 
recordar que l’educació no és no-
més una qüestió de transmissió 
de coneixements, sinó de forma-
ció integral de l’individu. L’edu-
cació no és omplir el càntir, el 
cervell no és un espai per omplir, 
sinó un foc que s’ha de mantenir 
encès.

Sense el desenvolupament de 
l’esperit crític, de la capacitat de 
re"exió i de la comprensió de la 
complexitat del món, els joves es-
devenen merament executors de 
tasques, incapaços de qüestionar, 
interpretar i crear. Com va asse-
nyalar John Dewey, una educació 
autèntica prepara els estudiants 
per a la vida en tota la seva com-
plexitat, no només per a tasques 
immediates i aïllades.

La situació actual és crítica. Els 
resultats de les proves PISA 2022 
són un re"ex clar del declivi edu-
catiu que estem vivint. Hem de 
recuperar urgentment les compe-
tències bàsiques, incloent-hi una 
forta formació lingüístico-literà-
ria i matemàtica, i plantejar-nos 
molt seriosament l’ús de la tecno-
logia a les aules. L’administració 
ha d’escoltar més el docent, que 
és el testimoni directe de la situa-
ció a les aules i qui posarà sempre 
les necessitats dels alumnes per 
davant de qualsevol altra.

El futur dels nostres joves està 
en joc des de fa massa temps. No 
podem permetre que decisions 
equivocades continuïn afectant 
el seu futur. És hora que l’admi-
nistració educativa actuï amb 
fermesa i responsabilitat per re-
conduir tot aquest despropòsit i 
garantir una educació de qualitat 
que prepari bé els nostres joves 
per a la construcció d’una socie-
tat més justa i conscient. 
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